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ob· ·. Gardeny acollira dema 
l'adeu a Josep Mitjana, impulsor de 
l'associació Dret a Morir Dignament 
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Sol daritat. Concerts a Lleida perdonar 
suporta La Bressola de Perpinya i als 
orfes per la invasió d'Ucra"ina 

Els jutjats de Tremp i 
Vielha no diden n1 una 
sola sentencia en catala 
La Seu, un 0,4% 11 El de 
l'Alt Urgell té també un 
percentatge pírric 

Segria/Garrigues 

Lleida, el 5,5% 11 El partit 
judicial de la capital, per sota 
de la mitjana catalana 

Balaguer, 33,7% 11 El més 
elevat, seguit de Solsona, amb 
el 25,5, i Cervera, el 24,5 
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La calor avan~ la floradó i el camp tem gelades 
ldentificat a Alcarras el responsable 
d'abandonar deu cadells en una cuneta 

El Canal Segarra-Garrigues inicia quatre 
obres per regar 1.900 hect~uees més 
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La Seu negocia 
comprar Cinemas 
Guiualno 
ten ir relleu 
la propietaria 
Per mantenir pel·lícules 
i l'activitat teatral 

L'ajuntament de la Seu d'Urgell 
negocia la compra de Cinemes 
Guiu per tal d'assegurar la con
tinui:tat de les projeccions de 
peHícules i les representacions 
teatrals, ates que la propietaria 
té intenció de deixar aquesta ac
tivitat al no comptar amb relleu 
generacional. Mentre no s'arribi 
a un acord, es mantindra l'esta
bliment obert. 

ÉS NOTICIA 1 3 

Autobusos porta 
la Paeria al jutge 
per aconseguir 
més subvenció 
La concessionaria esta 
en desacord amb 
l'aportació municipal 

La concessiomiria del servei de 
transport urba, Autobusos de 
Lleida-Moventis, ha portat la 
Paeria davant deis tribunals a 
!'estar en desacord amb l'actua
lització del preu per quilometre 
i la liquidació de la subvenció 
del servei que presta. 

LLEIDAI6 

UIIIIIIUIIIIIIIDIIIUWJIIIIIIIIIUIWIIIUIWI 

ENERGIA 
La central hid.roeledrica 
de Rialb, a les mans 
d'un grup japones 

COMARQUESilO 

•niiHIIIHHHHIIIIItHUIIlHIHRnniiHIImt 

SANITAT 
Denunciatperun 
escorxador il;jegal a la 
seua granja a Anglesola 
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L'ajuntament de la Seu negocia la compra de Cinemes Guiu per assegurar la continultat de les projeccions de 
pel·lícules i les representacions teatrals, ja que la propietaria té intenció de deixar aquesta activitat i no té relleu. 
Ambdós parts busquen un acord i la propietaria assegura que, mentrestant, mantindra l'establiment obert. 

EQUIPAMENTS CULTURA 

La. Seu negocia comprar O nemes Guiu 
per assegurar-se projecdons i teatre 
L'ajuntament es va reunir ahir amb la propietat, que es planteja deixar l'activitat 
C.SANS 
1 LA SEU D'URGELL 1 L'ajuntament de 
la Seu d'Urgell negocia la com
pra de l'edifici de Cinemes Guiu, 
que acull en el seu interior dos 
sales de projeccions (una de les 
quals habilitada coro a teatre), 
una sala de festes i cinc habi
tatges a les plantes superíors. 
L'alcalde, Joan Barrera (PSC), 
va explicar que el consistori 
pretén evitar que "la ciutat es 
quedi sense aquest equipament 
cultural" després de coneixer 
que les propíetaries, les germa
nes Montse i Irene Guiu, tenen 
intenció de "parar i canviar 
de rumb" després de gairebé 
40 anys al capdavant d'aquest 
negoci. 

Ambdós parts van manifes
tar la seua intenció d'assolir un 
acord, pero l'alcalde va recal
car que el preu que demana la 
propietat és "massa alt" perque 
l'ajuntament el pagui tan sois 
amb els seus propís recursos. 

COMPLEMENTAR! 

Lajuntament de la Seu 
assegura que Cine mes Guiu 
ha de ser un complement 
del futur teatre auditori 

Montse Guiu, a la ímatge, porta prop de 40 anys a drrec de les instal·lacions juntament ambla seua germana Irene. 

Per aquesta raó, va apuntar que 
fa temps que treballen a trobar 
una fórmula que passaria per 
obtenir finan~ament de Cultu
ra i la Diputació. "Tenim dar 
que no volem perdre aquestes 
instaHacions", va dír l'alcalde, 
al considerar que són "un recurs 
essencial per a la vida social de 
la Seu i la comarca". 

Barrera va recordar que la 
Seu necessita un teatre auditori, 
pero va descartar que Cinemes 
Guíu compleixi els requisits. 
"L'estudí que varo presentar el 
2023 va concloure que era ne
cessari un edifici nou de 3.000 
metres quadrats", va dir. Així 
mateix va plantejar que les dos 
sales de projeccions i la sala de 

festes de Cinemes- Guiu hau
ran de ser "complementaries" 
al nou teatre. Va afegir que les 
negociacions entre l'ajuntamen~ 
í la propietat van comen~ar el 
2022, quan governaven Junts 
i ERC. Les dos parts van tenir 
ahir una nova reunió. 

Montse i Irene Guiu, que di
rigeixen l'equipament des de fa 

gairebé 40 anys, van descartar 
tancar per ara les instaHacions 
i van assegurar que "mantin
drem l'activitat fins que s'arribi 
a un acord, perque no podem 
deíxar sense cine la Seu". Van 
indicar que "anem de la roa de 
l'ajuntament", al qual van agrair 
la predisposició, "per veure 
coro podem donar continultat 

LA. SITUACIO A LES COMARQUES DE MUNTANYA 

La Seu, Tremp i Vielha, únics 
munidpis del Pirineu amb dne 
8 La capital de l'Alt Urgell, 
Tremp i Vielha són els únics 
municipis del Pirineu de Lleida 
que mantenen obertes sales de 
cine, uns equipaments cultu
rals que contribueixen a la vi
da social i cultural a les comar
ques de muntanya muntanya. 

A Tremp, el cine La Lira 
compta amb una programa
ció estable que gestiona el Cir
cuit Urgellenc i que s'afegeix al 
d'Era Audiovisuau de Vielha. 

A Puigcerda, el cine Avin-

guda va tancar l'estiu del2024 
després de 62 anys de projec
cions a la Cerdanya. 

A l'espai que ocupaven 
aquestes instaHacions s'estan 
construint ara habitatges. Per 
cobrir aquest buit, el Cerda
nya Film Festival projecta cine 
una vegada al mes al Casino 
Cereta. 

A les comarques del pla de 
Lleida, el Circuit Urgellenc 
gestiona els cines de Mo
llerussa, Bellpuig, Tarrega, El cine Gulu esta sltuat a l'avlnguda Salorla de la Seu. 

a aquest equipament cultural i 
social de futur, que forma part 
del patrimoni de la zona i que 
ha mantingut la seua activitat 
de manera inínterrompuda des 
de fa 75 anys la sala de festes, i 
des de fa 67, el teatre cine". Hi 
han actuat Montserrat Caballé, 
Lluís Llach o Manolo Escobar, 
entre d'altres. 

Agramunt i Balaguer. L'en
titat també impulsa sessions 
de cine itinerant mensuals 
en equipaments públics de 
municipis coro les Borges 
Blanques, el Pont de Suert, 
Albatarrec, Guissona o Ar
tesa de Segre. 

A Solsona, on el cine 
d'aquesta població va tan
car durant la pandemia de la 
covid, els velns podrien tor
nar a disposar d'una progra
mació estable-de projeccions 
cinematografiques gracies a 
la constitució d'una associa
ció cultural que preveu re
obrir-la durant la proxima 
primavera. 
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SUCCESSOS 

Demanen 13 
anys de presó 
per agredir i 
violar una dona 
Es van coneixer en una 
discoteca de Lleida 
L.G. 
1 LLEIDAI L'Audiencia de Llei
da ha programat per dijous 
vinent el judici contra un 
borne acusat de violar, agre
dir i amena\(ar una dona a 
casa seua quan es va negar 
a tenir relacions sexuals a 
Lleida. El judici per aquests 
fets ja es va suspendre el se
tembre passat. La Fiscalía 
sol·licita una pena de pre
só de 13 anys. Segons el 
seu escrit d'acusació, els 
fets van tenir lloc el maig 
del 2022, quan la víctima 
i l'acusat es van coneixer 
en una discoteca. Ambdós 
se'n van anar a casa i van 
comen¡;ar a tenir relacions 
sexuals. En un moment do
nat, segons la Fiscalía, la 
víctima va demanar a l'ho
me que parés, pero aquest 
en va fer "cas omís malgrat 
les reiterades peticions de 
la dona que parés í va se
guir for~ant~la". Aíxí ma
teix, quan tot va cessar, la 
víctima li va demanar que 
marxés, moment en que es 
va iniciar un forcejament 
entre els dos i l'acusat, se
gons la Fiscalía, la va colpe
jar i Ji va agafar el telefon 
mobil per evitar que pogués 
demanar ajuda. També la 
va amena¡;ar, segons el Mi
nisteri Públic. A més de la 
pena de presó, sol·licita que 
indemnitzi la víctima amb 
5.210 euros. 

Ajudid acusada de 
falsificar fi rmes 
1 LLEIDA 1 La Fiscalía sol·licita 
dos anys de presó per un 
delicte de falsedat docu
mental per a !'administra
dora d'una empresa acusa
da de falsificar firmes d'un 
empleat durant un procedi
ment judicial per una recla
mació de nomines. Eljudici, 
queja es va suspendre el se
tembre passat, s'ha tornat a 
fixar per a dimecres vinent. 
Segons la Fiscalía, l'acusada 
va intentar enganyar la jut
ge perque resolgués a favor 
de !'empresa. A part de la 
pena de presó, demana que 
pagui una indemnització de 
1.000 euros al treballador 
per danys morals. 

Detlngut per un 
robatori amb for~a 
1 LLEIDA 1 Un borne de 45 anys 
va ser detingut ahir de roa
tinada perla Guardia Urba
na coma presumpte autor 
d'un robatori amb for¡;a al 
carrer Francesc Bordalba 
i Montardit. En un altre 
ordre de coses, en aquest 
mateix carrer es va fer una 
denúncia per tinen\(a de 
substancies estupefaents 
i una altra a la pla\(a del 
Seminari. 

Denundat un xOfer 
sense punts al camet 
1 LLEIDA 1 La Guardia Urbana 
va denunciar ahir de roa
tinada un conductor de 50 
anys per conduir malgrat la 
perdua de vigencia del car
net a l'haver perdut tots els 
punts. L'actuació es va fer a 
l'avinguda Alcalde Rovira 
Roure. 

LLEIDA 1 9 

JUSTfCIA LLENGUA 

Tremp i Vielha dicten en un 
any zero sentencies en catala 
En el partit judicial de Lleida només van representar elS,S% 
el2024 11 El de Balaguer, amb l'índex més alt amb un 33,7% 

REDACCIÓ/ACN 
1 LLEIDA 1 L'ús del ca tala per part 
deis tribunals segueix en retro
cés. Segons les dades del depar
tament de Justícia publicarles 
ahir per l'ACN, en els partits 
judicials de Tremp i Vielha el 
percentatge de sentencies es
crites en catala va ser del O% 
l'any passat, i en el cas del de la 
Seu, el percentatge es va situar 
en el 0,4%. En el conjunt de les 
comarques lleidatanes, les sen
ti:mcies en catala van su posar el 
2024 només el8,97% del total 
d'interlocutories, per sota del 
9,4% registrat el2023, any que 
java marcar una caiguda en 
picat. En les dos últimes deca
des, les sentencies en aquesta 
llengua han baixat més de la 
meitat. 

Segons aquestes dades, de 
les 11.354 sentencies dictarles 
l'any passat pels jutjats lleida
tans, només 1.019 van ser en 
catala. En el conjunt de Catalu
nya, el percentatge es va situar 
en el6,7%. Per partits judicials, 
en el de Lleida va ser només 
del 5,5% d'interlocutories en 
catala respecte al total. El de 
Balaguer va anotar la xifra més 
elevada, del 33,7%, seguit de 
Solsona, amb el25,5% i Cerve
ra, del24,5%. Així mateix, un 
29,2% deis advocats del torn 
d'ofici del CoHegi de l'Advo
cacia de Lleida estan inscrits 
en el programa de foment de 
l'ús del catala, amb un augment 

Vista d'una campanya pera l'ús del cata la als jutjats. 

MÉSMESURES 

La conselleria de Justícia 
preveu presentar-les en les 
próximes setmanes per 
fomentar l'ús del catala 

respecte a l'any anterior. Per 
la seua part, David Caselfas, 
presídent de la comissió de la 
llengua del Consell de l'Advo
cacia de Catalunya, considera 
que s'hauria d'exigir el conei
xement del ca tala als jutges i 
fiscals que exerceixin a Ca
talunya, pero remarca que el 
més important és que els lle-

trats l'utilitzin sense "por" que 
els pugui perjudicar. "Es una 
creen\(a que des del Consell 
intentem desenterrar, perque 
sabem que els advocats que 
han actuat tota la vida en ca
tala acaben aconseguint el 
mateix", assegura. Perla seua 
part, el membre de l'associa
ció de jutges Agora Judicial i 
magistrat d'un jutjat social de 
Barcelona Xavier González de 
Rivera considera que falta for
mació "efectiva" per a jutges, 
fiscals, lletrats de l'adminis
tració de justícia i funcionaris. 
Així mateix, creu que s'hauria 
"d'estimular" economicament 
l'ús del catala als jutjats. 
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ENERGIA EMPRESES 

La central hidroeli!ctrica·de Rialb, en mans 
d'un grup japones al.vendre-la Acciona 
La companyia espanyola transfereix a la nipona tres instal·lacions, dos a la presa del Segre i una a Aitona 
11 L'operació va incloure 23 equipaments a Catalunya, Aragó i Cantabria i es va tancar per 293 milions 

H.CULLER~ 
1 LLEIDA 1 La central hidroelectri
ca de Rialb ha passat a mans 
japoneses i la gestiona des de 
finals del 2024 el nou propie
tari, el grup empresarial nipó 
Orix Corporation, que ho fa a 
través de la filial Elawan Ener
gy. L'entrada de capital asiiltic a 
la producció hidroelectrica del 
riu Segre es dona després que 
)'anterior titular de les instal
lacions, Acciona, hagi venut a 
aquest conglomerat el100% del 
grup Acciona Saltos de Agua, 
format per 23 centrals hidroe
lectriques ubicades a Catalunya, 
Aragó i Cantabria. 

Producáó 
electrica 
assegurada amb 
el panta al92% 
• Amb el panta de Rialb 
al 92% de la seua capa
citat (emmagatzema 373 
hectometres cúbics d'ai
gua), el nou propietari de 
la central hidroelectri
ca té assegurada aquest 
any la producció deis dos 
grups que hi ha a la presa. 
Aquesta situació dista de 
la viscuda els últims anys, 
en els quals la sequera i 
l'escas volum de reserves 
van obligar a parar l'acti
vitat de la central en reite
rarles ocasions. La prime
ra, l'agost del2022. En els 
últims mesos, la producció 
s'ha recuperat. 

Aquesta operació implica 
en realitat la venda de les dos 
instaHacions de producció hi
droelectrica a la presa de Ri
alb i una minicentral a Aitona. 
Les tres van passar a mans del 
grup de renovables espanyol el 
2009, quan la presa d'Endesa 
pel grup italia Enel va derivar 
en la sortida d'Acciona d'Endesa 
i va implicar el repartiment del 
patrimoni. 

Una de les centrals venudes al gegant japon~s és la que esta a peu de la presa a Rialb. 
D'altra banda, els res

ponsables d'Elawan Ener
gy, filial d'Orix i nova 
propietaria de la central, 
participaran previsible
ment en la proxima junta 
d'explotació del riu Segre 
com uns deis usuaris, al 
costat deis regants, els 
prove1ments i altres grups 
hidroelectrics. 

En aquest sentit, l'operació es 
va tancar definitivament el mes 
de novembre passat i, segons 
fonts d'Acciona, i va compor
tar la venda de 175 megawatts 
hidroelectrics a tot l'Estat a 
Elawan Energy,la filial d'Orix 
Corporation. 

L'operació es va tancar per 
293 milions d'euros i va generar 
una plusvalua de 180 milions. 
En el seu conjunt, la cartera 
hidroelectrica representava el 
20% de la capacitat instaHada 
hidraulica d'Acciona Energía, 

MUNICIPIS EQUIPAMENTS 

PRECEDENTS 

Nou ajuntaments van 
pugnar el 1993 per explotar 
la central pero va guanyar 
l'electrica Endesa 

amb una producció mitjana 
anual del voltant a 500 GWh. 
Les tres centrals, ubicades al riu 
Segre sumen 35,6 MW: Rialb 1 
(24,8 mW); Rialb 11 (5,9 MW), i 
Aitona, de 4~9 MW. 

Orix és una companyia ja
ponesa de serveis financers 
que el2021 va adquirir el80% 
d'Elawan Energy, l'antiga firma 
de renovables Gestamp Wind. 
Recentment ha transcendit que 
el gegant japones vol aixecar 
dos pares eolics marins a Galí
cia de mil megawatts a través 
d'Elawan. 

Aigües amunt de la central 
de Rialb, la d'Oliana segueix en 
mans d'Endesa, que )'explota. 
Precisament, Acciona va ven
dre també 626 MW d'actius hi-

Linyola fara un edifici. annex al pavelló 
per assegurar-lo davant la ·inestabilitat 
REDACCIÓ 
ILINYOLA 1 L'ajuntament de Li
nyola invertira 1,1 milions en 
la construcció d'un nou edifi
ci annex al pavelló municipal 
per donar resposta al proble
ma de la inestabilitat d'aquest 
equipament per consolidar-ne 
i assegurar-ne !'estructura. El 
projecte del nou edifici, que 
es construira en el costat de la 
pla~a Palsos Catalans, contem
pla la millora de la climatitza
ció d'aquest equipament, un 

bar a la planta baixa que també 
donara servei al recinte de les 
piscines i a la primera planta 
estan previstos els vestidors i 
sales per a entitats i activitats. 
"Es tracta d'un projecte glo
bal que donara resposta a les 
deficiencies del pavelló amb 
problemes d'estabilitat des del 
2017", va explicar ]'alcalde, 
Xavier Alís, durant una reu
nió informativa amb els velns 
sobre els projectes que el con
sistori preveu abordar aquest 

exercici, com per exemple l'im
puls d'una comunitat energeti
ca d'autoconsum. 

Va afegir que la construcció 
d'aquest nou edifici adjunt al 
pavel16 compta amb dos sub
vencions que sumen 900.000 
euros del consell superior 
d'Esports i del departament 
d'Agricultura. Alís va expli
car que les obres han d'estar 
abans d'acabar aquest any i que 
ben aviat es traura a licitació 
la construcció. 

droelectrics a Espanya a Endesa 
per 1.000 milions d'euros, cap 
a Catalunya. 

Abans de !'estrena del panta 
de Rialb, nou municipis afectats 
per l'embassament van cons
tituir, el1993, una associació 
per participar en l'aprofitament 
hidroelectric de la presa, un ob
jectiu que es va truncar perque 
l'explotació va ser adjudicada 
llavors a Fecsa-Endesa, que va 
exercitar els drets que té sobre 
el cabal del riu Segre des de fa 
decades. 

Quant a la durada de 
l'explotació, el conjunt de 
les centrals que Acciona 
va vendre al grup japones 
tenen un termini pendent 
per a la seua gestió de 23 
anys de mitjana. 

EMERGENCIES INFRAESTRUCTURES 

Exigeixen el retom a Tremp 
de l'helicopter del SEM 
1 TREMP 1 La senadora lleidatana 
Sara Bailac (ERC) va reclamar 
ahir el retorn de l'helicopter 
medicalitzat del SEM a la base 
de Tremp, com a part del con
veni sanitari entre Catalunya i 
Aragó. "Es tracta d'un conve
ni continuista, que va treballar 
!'anterior Govern de la Gene
ralitat, que afecta 36 municipis 
catalans, i és un deis convenís 
de coHaboració en l'ambit sani
tari entre Catalunya i Aragó", 
va explicar. 

En concret, el conveni iden
tifica els recursos que el SEM 
posa a d isposició i esmenta 
la unitat aeria de ~uport vital 
avan~at amb base a Tremp. "És 
preocupant que el Pirineu s'hagi 
quedat sense aquest helicopter, 
perqu~, tal com diuen els alcal
des al Pallars, l'helicopter és 
v ida", va dir Bailac. 

Va exigir que aquest trans
port estigui sempre a Tremp i 
que la Generalitat en garanteixi 
la permanencia. 

mbellera
Resaltado


